
Алег Трусаў:
Кодэкс аб культуры нельга 

прымаць - гэта вельмі шкодная рэч!
Аўтар першага у  Саве- 

цкш Саюзе Закона аб культу
ры, старшыня Таварыства 
беларускай мовы і гісторык 
Алег Трусаў далучыўся да ды- 
скусіі экспертаў датычна 
вынікаў маніторынгу "Куль
тура як фактар развіцця " - 
супольнага даследвання наву- 
коўцаў ЦЭТ на тэму рэалі- 
зацыі Канвенцыі ЮНЕСКА 
"Аб ахове і падтрымцы разна- 
стайнасці формаў культур
ного самавыяўлення".

Да таго ж, літарачьна 
тыдзень тому гісторык скон- 
чыў аўтарскі варыянт новага 
Закона аб культуры - адпа- 
веднага Кодэксу, які могуць 
прыняць ў  Беларусі ўжо сё- 
лета. Чаму нельга прымаць 
дзяржаўны варыянт докумен
та, Алег Трусаў падрабязна 
распавёў "ЕўраБеларусі":

-  Я  пісаў аўтарскі ва
рыянт новага Закона цэлы ме
сяц, і хутка адбудзецца прэзен- 
тацыя. Але справа не ў гэтым. 
Справа ў т а м , ш то я - адзін з 
кіраўнікоў калектыва аўтараў 
Закона аб культуры, прынята- 
га ў  Вярхоўным Савеце БССР, 
і ідэя гэтага закона - упершыню 
ў Савецкім Саюзе! - бы ла рас- 
працаваная наш ай камісіяй і 
пры нятая вясной 1991 года. 
Паколькі гэта  быў перш ы ва
ры янт у СССР, выраш ылі такі 
сам ы  культурны  закон пры 
няць і ў М аскве. Я ездзіў вы- 
ступаць перад дэпутатамі, ім 
вельмі спадабаўся закон і яны 
п а д р ы х т а в а л і п р аек т . А л е  
С С С Р лясн уўся, а закон за- 
стаўся.

Г э т а  быў чыста савецкі 
закон, і гэтая савецкасць заста- 
лася ў К одэксе аб культуры, 
які я ўваж ліва чы таў некалькі 
месяцаў, і лічу, ш то яго пры
маць не трэба - гэта вельмі шко
дная рэч! Бо гэта - нейкі боб і 
гарох, панапіхалі нейкіх інст- 
рукцыяў туды, абы-што! Ужо 
ж сталі на граблі з Кодэксам аб 
адукацыі, нават улада п ри зна
ла, што прыняла абы-што. I за
раз яш чэ горш ае хочуць пры
няць датычна культуры. Н ель
га яго прымаць у аніякім разе!

Іншая справа, ш то па- 
трэбны новы варыянт Закона 
аб культуры. В ось я і паспра- 
баваў зрабіць аўтарскі вары
янт. Распавяду пра яго асноў- 
ныя моманты. Самае галоўнае 
ў ім - гэта, канеш не, мова. Бо 
асноўны індыкатар лю бой ку
льтуры - мова. Я б параіў вы- 
к інуць з дак у м ен та  м ан іто - 
рынгу слова "маргіналізацыя". 
Маргіналы - гэты т а я , хто піша 
па-руску такія дакументы, гэта 
прадстаўнікі так званага ваяў- 
нічага "русского мира", і ш то 
г эт а  "мир" зрабіў на Украіне, 
мы ведаем.

I таму нават наша дзяр- 
жава, пры ўсёй яе русіфікацыі,

Законы аб культуры піш а па- 
беларуску. Ч ам у? Там у што 
напісаць Закон аб культуры на 
іншай мове немагчыма. Нават 
перакладаць праблематычна. Я 
наогул  бы  р а іў  зр аб іц ь  для 
Ю Н ЕСКА  две версіі маніто- 
ры нгу - беларускую  і англій- 
скую , каб паказаць, ш то мы - 
не Расія. Тым больш, ш то рус- 
кая мова ў Ю Н ЕСКА  па копь- 
касці носьбітаў - ніжэй, чым 
арабская. Я ўж о не кажу пра 
кітайскую  і іспанскую .

Што датычыцца галоў- 
ных заўваг па дакуменце. Самай 
галоўнай забаронай у Савецкім 
Саю зе была рэлігія. I атрыма- 
лася так, ш то і мы, і ўлада, і аў- 
тары маніторынгу выкінулі вя- 
лізарны аспект культуры - рэ- 
лігію . Гэта абавязкова трэба 
вярнуць! Зараз яна ніяк не рэ- 
гулюецца, а  Закон аб веравы- 
знанні пра культуру нічога не 
кажа. Напрыклад, чаму мы не 
мож ам узяць пад ахову пілі- 
грымку? Язычаскі звычай па- 
хавання стралы бяром, а Буд- 
слаўскую  пілігры мку - не.

Яш чэ абавязкова трэба 
выраш ыць пы танне рэстыту- 
цыі. Таксама трэба звярнуць 
увагу  на культуру і турызм. 
У нас вялікая бяда, што Закон 
аб турызме існуе сам па сабе, і 
ніякай культуры ў ім няма. А 
ў Законе аб культуры нават ня
ма вызначэння пра турызм!

Ну, і канеш не, існаван- 
не прыватнага сектара. Напры
клад, у савецкі час быў адзін 
Саю з пісьменнікаў, адзін Саюз 
ды зайнераў. Зараз у нас два 
саю зы пісьменнікаў, але чаму- 
сьці ў  Кодэксе - толькі адзін. 
Трэба дапісаць "саюзы", ш то ў 
нас мож а быць ш мат саю заў 
пісьменнікаў, дызайнераў і ма- 
стаю ў. Савецкая традыцыя за- 
сталася ў  Кодэксе. Трэба так
сама запісаць, ш то ёсць прыва- 
тныя музеі, тэатры, кінастудыі, 
бібліятэкі і ўсё астатняе.

Трэба ўклю чы ць у аб- 
межаванні ў сродках культуры 
такія моманты, як прапаганда 
наркоты каў, ты тунякурэн ня, 
алкаголю, парнаграфіі. Не трэ
ба ў сродках масавай інфарма- 
цыі, асабліва ў  кніжках нека-

торых аўтараў, карыстацца ма
там. Гэта трэба абм еж аваць. 
Е ўропа зр аб іл а  кры ты ку  на 
прарока М ухам еда і ш то ат- 
рымала? Мы таксама за тое, каб 
рабілі карыкатуры, а потом за 
гэта забівалі тысячы людзей?

Гульня ва ўседавзале- 
насць прыводзіць да тысячаў 
ахвяр. Лю бая культура, лю бое 
дзеянне не можа бы ць бескан- 
трольны м . М ы ведаем , ш то 
свабода канчаецца там, дзе па- 
чынаецца свабода іншага чала- 
века. Я к ужо казаў, я лічу, што 
нельга прапагандаваць у  на- 
ш ых культурных мерапрыем- 
ствах мат, тым больш, расейскі, 
бо мы спрадвечна матам не ла- 
яліся - магу вам даказаць, як 
гісторык! А па дзіцячай пар- 
награф іі Беларусь хутка вы- 
йдзе на першае месца ў Еўропе. 
ды к трэба ж напісаць, ш то мы 
не прыхільнікі такіх антыкуль- 
турных з'яў.

Ну, і б е зу м о ў н а , пы 
танне фінасаў. Наш закон чым 
быў самым лепш ым у Саю зе? 
Ён быў прамога дзеяння, і там 
было запісана: які б не кепскі 
быў бю джэт краіны, а 2%  вы- 
мі ды  пакладзі. А новая ўлада 
на чале з Л укаш энкам  выкіну- 
ла гэтыя 2%. Зараз, напрыклад 
- то льк і 0 ,46% . Д ы к во сь  я 
прапануго, што, калі мы хочам, 
каб у  нас нешта было, трэба 
запісаць 2,5%.

Дарэчы , усе дзяржаў- 
ны я п р агр ам ы  не вы ко н ва- 
юцца. На 20-25%  толькі. "Зам- 
кі" і астатняе - гэта ўсё фікцыя, 
таму ш то гроіііы на іх ніхто не 
дае, будую ць невядома што. 1 
таму мы павінны ў Закон аб 
культуры вярнуць запіс 1991 
года: калі мы хочам бы ць ку- 
льтурнай  нацы яй , на адука- 
цыю трэба столькі-та адсогкаў, 
на м ед ы ц ы н у  - с то л ь к і, на 
культуру - столькі. Астатняе - 
на КДБ і МВД.

К алі на культуру бу
дуць выдаткоўвацца грошы па 
астаткавым прынцыпе, якія за
коны не прымай, ніякай куль
туры не будзе. А будзе поўнае 
безкультур'е.

Фота Службы інфармацыі 
"ЕўраБеларусі".
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